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Bratranci Glatzovci   
a kobyla Maggie  

pred vzrušujúcou 
oblievačkou  
v Devínskej



Milí Devínskonovovešťania, 

aj do  Devínskej Novej Vsi už prišla jar 
s  typickým bláznivým aprílovým počasím. 
Štvrtý mesiac v  kalendári je spájaný 
nielen s  premenlivým počasím, ale najmä 
so zeleňou, s  lesmi, vtákmi, prírodou okolo 
nás... Tá sa prebudila a  naplno už ožíva. 
Som veľmi rád, že v  blízkosti Devínskej 
Novej Vsi máme veľa krásnych miest 
na  potulky prírodou a  jej rozmanitosť 
a krása mnohých osloví, aj keď patria k tým 
náročnejším návštevníkom. Či už je to 
výlet na  Devínsku Kobylu, Sandberg alebo 
objavovanie pekných zákutí rieky Moravy. 
V  jarných mesiacoch bude prebiehať aj 
niekoľko podujatí na  vyčistenie prírody 
v našom okolí. Srdečne vás na ne pozývam, 
spojte vychádzku s dobrou vecou a pomôžte 
vyčistiť prírodu okolo nás od  odpadkov 
či komunálneho odpadu. Naša mestská 
príspevková organizácia Denova už 
rozmiestňuje veľkokapacitné kontajnery 
po  celej Devínskej Novej Vsi. Ich rozpis ste 
našli aj v Devexe a na webstránke Denovy. 
Taktiež úspešne pokračujeme s  prácami 
na  dostavbe a  nadstavbe ZŠ I. Bukovčana 
3, čo potvrdili aj kontrolné dni na  týchto 
stavbách. Mladí Devínskonovovešťania 
by mali už od  septembra vítať školský rok 
2023/2024 v  nových priestoroch. Chcel by 
som vás ďalej informovať, že v  marci sa 
uskutočnilo dôležité stretnutie združenia 
mestských častí Bratislavy, na  ktorom 
zástupcovia samospráv, hlavného mesta 
a kraja hľadali spoločné riešenia aktuálnych 
výziev. Sú nimi okrem hľadania zdrojov 
pre výpadky financovania samospráv pri 
stúpajúcej inflácii aj možnosti čerpania 
fondov na  projekty mestských častí. 
Za Devínsku Novú Ves som na tomto roko
vaní predostrel ako naše priority zrýchlenie 
realizácie turbookružnej križovatky 
Eisnerova, ktorá je v správe hlavného mesta, 
vyhlásenie súťaže návrhov centrálneho 
námestia v  Devínskej Novej Vsi, postupnú 
revitalizáciu vnútroblokov a rozvoj športovej 
infraštruktúry. Verím, že podobné stretnutia 
čoskoro prinesú hmatateľné výsledky nielen 
pre Devínsku Novú Ves. Prajem každému 
z vás, Devínsko novovešťania, úspešný apríl, 
nech je pre vás najmä mesiacom aktívneho 
oddychu, aby ste si našli čas na  návštevu 
okolia a  krásnej prírody v  našej mestskej 
časti.
S úctou Dárius Krajčír, starosta

V  Devínskej Novej Vsi sme opäť pri príležitosti Dňa učiteľov ocenili pedagógov z našich škôl. Za dlhoročné pôsobenie a výborné 
výchovno-vzdelávacie výsledky si prevzali ocenenie Božena Hánová, Erika Vladárová a Nikoleta Griezlová zo Základnej školy 
Ivana Bukovčana 3. „Ak sú učiteľ, rodič a dieťa prepojení, všetko dobre dopadne,“ povedala na slávnosti vo vile Košťálovej Nikoleta 
Griezlová, ktorá popri komunikácii vyzdvihla aj srdce učiteľa, jeho emócie a vnútorné nasadenie. Za výborné výsledky v zavádza-
ní moderných informačných a komunikačných technológií bola ocenená učiteľka zo Základnej školy Pavla Horova Petra Pappová 

a jej kolegyňa Monika Magová za výborné výsledky vo vzdelávaní a príprave na prvé sväté prijímanie. „Ľudia by si mali viac vážiť jeden druhého, 
aby sa medzi nich vrátila úcta. Úcta by mala byť samozrejmá. Ja by som úctu pričarovala,“ zdôraznila Monika Magová. Čestné uznania za vy-
nikajúcu prácu v predprimárnom vzdelávaní si odniesli Mária Vinceková, Ingrid Záhumenská, Jana Pokorná a Jana Hudecová, učiteľky našich 
materských škôl. Jana Pokorná a Ingrid Záhumenská by si priali menej detí v triedach. „Aby to bolo také rodinnejšie,“ povedala Jana Pokorná 
a Ingrid Záhumenská dodala: „Aby sme sa mohli deťom venovať individuálnejšie.“ Starosta Devínskej Novej Vsi Dárius Krajčír ocenil nenahradi-
teľnú obetavú prácu učiteľov: „Škola je druhým domovom detí. Tento domov vytvárajú učitelia, ktorí tisíce hodín venujú často nezištne a s veľkou 
trpezlivosťou vzdelaniu našich detí. Vzdelanie je jednou z najdôležitejších hodnôt, ktorú dostal každý z nás. Som poctený, že som sa mohol v mene 
Devínskej Novej Vsi osobne poďakovať učiteľom, ktorých na ocenenie navrhli ich kolegovia. Najväčšiu časť rozpočtu dáva Devínska Nová Ves práve 
do oblasti školstva, do investícií týkajúcich sa rozvoja infraštruktúry, bežného fungovania škôl. Nielen ocenením učiteľov, ale najmä prístupom 
k školstvu Devínska Nová Ves dokazuje, ako veľmi jej záleží na tom, aby školstvo v našej mestskej časti malo vysokú úroveň.“ Riaditeľ Základnej 
školy Pavla Horova Miloš Marko si myslí, že mnoho učiteľov vníma svoju prácu ako poslanie. „Zostávame často v pamäti našich žiakov na dlhú 
dobu, často na celý život. Hoci budúci učiteľ počas svojho štúdia a následne praxe postupne získava rôzne zručnosti a kompetencie, pedagogické 
majstrovstvo, tzv. kantorský kumšt sa nedá naučiť, treba ho mať niekde v sebe... učiteľom sa musíš narodiť.“ Všetky ocenené panie učiteľky sa vy-
znali z lásky k deťom, ktoré dokážu objať, rozveseliť a urobiť krásnym celý deň. (red.)

 

OBMEDZENÁ RÝCHLOSŤ
Viacerých vodičov z našej mestskej časti prekvapila zmena povolenej rýchlosti na  úseku 
Devínska Nová Ves – Hornbach – Devínska Nová Ves. Po novom je tam potrebné ísť už 
iba päťdesiatkou. Predseda komisie na ochranu verejného poriadku, dopravy a parkovacej 
politiky Miroslav Antal spresnil, že obmedzenie rýchlosti v tomto úseku nie je iniciatívou 
miestnej samosprávy: „Zníženie rýchlosti zabezpečil správca komunikácie, ktorým je Magis
trát hlavného mesta SR Bratislavy, na základe žiadosti krajského dopravného inšpektorátu. 
Uvedený úsek cesty označili policajti za veľmi rizikový pre vysoký počet a závažnosť doprav
ných nehôd, ktoré na ňom zaznamenali.“ Obmedzením rýchlosti a neustálym monitorova-
ním tohto úseku chce dopravná polícia dosiahnuť zníženie úmrtnosti a predísť závažným 
zraneniam účastníkov cestnej premávky. Od roku 2018 tam asistovala pri 14 dopravných 
nehodách, ktoré si vyžiadali 3 ľudské životy, jednu ťažkú ujmu na zdraví a 9 ľahko zrane-
ných osôb.

UZNANIE INFOSERVIS

DOTÁCIE  
NA STRAVOVANIE
O štátnu dotáciu na výchovu detí k stra-
vovacím návykom môžu písomne po-
žiadať rodičia detí, ktoré navštevujú po-
sledný ročník materskej školy (MŠ) alebo 
základnú školu (ZŠ). Žiadateľmi môžu 
byť aj fyzické osoby, ktoré majú takéto 
deti zverené do starostlivosti súdom. Tla-
čivá žiadostí nájdu rodičia priamo v ško-
lách alebo na  ich webových stránkach. 
Dotácie na  stravu sa budú od  1. mája 
2023 poskytovať v tejto výške: 
• 1,40 eura za každý deň pre dieťa v po-
slednom ročníku MŠ, v  ktorom sa zú-
častnilo na výchovno-vzdelávacej činnosti 
a odobralo obed v školskej jedálni,
• 2,10 eura za každý deň pre dieťa na pr-
vom stupni ZŠ, v  ktorom sa zúčastnilo 
na  vyučovaní a  odobralo obed v  školskej 
jedálni, 
• 2,30 eura za  každý deň pre dieťa 
na druhom stupni ZŠ, v ktorom sa zú čas-
tnilo na vyučovaní a odobralo obed v škol-
skej jedálni. 

NAUČTE SA 
PO CHORVÁTSKY
Hoci novoveská čakavská chorvátčina, kto-
rou hovoria rodiny starousadlíkov v  De-
vínskej Novej Vsi, odchádza pomaly do za-
budnutia, pestovanie tradícií chorvátskych 
predkov je v Devínskej stále živé. Živé sú aj 
novodobé priateľstvá s Chorvátmi z našich 
spriatelených obcí, ktorí k nám každoročne 
prichádzajú na  festivaly, na návštevy a my 
sa s nimi chceme dorozumievať živou re-
čou, súčasnou chorvátčinou. Starosta De-
vínskej Novej Vsi Dárius Krajčír na základe 
opakovaných žiadostí o usporiadanie kur-
zov chorvátskeho jazyka rozhodol, že naša 
mestská časť ponúkne svojim obyvateľom 
bezplatnú výučbu chorvátskeho jazyka. 
Môžete sa na ňu prihlásiť prostredníctvom 
formulára na  webovej stránke mestskej 
časti www.devinskanovaves.sk. Kurzy sú 
určené najmä pre začiatočníkov. Povedie 
ich skúsená chorvátska lektorka Željana 
Franulić, ktorá vytvorí príjemné prostredie 
a  zohreje úsmevom ako krásny letný deň 
na chorvátskom pobreží. 

DO DEVÍNSKEJ MIERIA ŠTATISTICI
Tentoraz vybrané domácnosti v našej mestskej časti zaradili 
do výberového zisťovania pracovných síl, ktoré sa pravidel-
ne vykonáva vo všetkých európskych štátoch vrátane Slo-
venska. Nebuďte teda prekvapení, ak práve vašu domácnosť 
osloví pracovník Štatistického úradu SR. Je povinný preuká-
zať sa osobitným poverením, ktoré ho oprávňuje klásť vám 
otázky súvisiace s  výberovým zisťovaním pracovných síl. 
Všetky informácie a názory, ktoré mu poskytnete, sú chrá-
nené, nezverejňujú sa a  slúžia výlučne pre potreby štátnej 
štatistiky.

MENEJ KRIMINALITY
Dohľadové centrum v  Devínskej Novej Vsi je úspešným projektom, vďa-
ka  ktorému poklesla kriminalita v našej mestskej časti. Od svojho vzniku 
v máji 2019 do konca marca 2023 zaznamenalo takmer 3 500 incidentov, 
z  ktorých väčšinu riešilo v  spolupráci s  mestskou políciou. Koordinátor 
dohľadového centra Pavol Kravárik informoval, že incidenty sa v priebehu 
posledného polroka týkali napríklad poškodzovania zastávok MHD a do-
pravných značiek, demolácie automatov na výdaj cestovných lístkov, agre-
sívneho správania podnapitých obyvateľov, vylamovania zrkadiel na zapar-
kovaných autách, pokusov o ich vykradnutie až po upozornenie na pohyb 
pravdepodobne nelegálnych migrantov po Cyklomoste slobody. 
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Starosta Dárius Krajčír na stretnutí 
so zástupcami učiteľov pripomenul, 

že najväčšia časť rozpočtu Devínskej Novej 
Vsi ide do školstva. Táto investícia by však 

nepriniesla očakávaný výsledok bez 
obetavosti učiteľov a ich kantorského 

kumštu, za čo im patrí veľké poďakovanie. 

2 04/2023

Kantorský kumšt



ČO JE NOVÉ V DEVÍNSKEJČO JE NOVÉ V DEVÍNSKEJ

Metod Glatz získal 
fortieľ v pletení veľ-
konočných korbá-
čov od  svojho otca 

Jozefa. To bol majster! Najskôr 
zakaždým uplietol dlhý repre-
zentačný šibák, ktorý obdarúva-
li vyšibané dievky z  Devínskej 
mašľami. Čím viac popolieva-
ných žien, tým pestrejší bol kor-
báčisko zo šípkových prútov. 
„Tatko plietol potom takzvané 
akčné korbáče, s ktorými sa šiba
lo, buď z deviatich, alebo z ôsmich 
vŕbových prútov,“ spomína Me-
tod a dodáva: „Z ôsmich je to po
hodlnejšie, z ôsmich to teda učím 
aj ja svojich dvoch synov Števka 
a  Šimonka. Chce to len trpezli
vosť, dobré nervy a najmä cvik.“ 

U Metoda v garáži Na Grbe je 
to ako v úli. Prišli kamaráti, Fi-
lip Baláž a Jaro Ferianc, každý 
s dvomi synmi. Šesť detí vo veku 
od sedem do štrnásť rokov, všet-
ko kamoši z mokrej štvrte, ktorí 
by sa možno radšej preháňali 
na  terénnych bicykloch kdesi 
v hačaperkoch pri moste Chucka 
Norrisa, než by prepletali prútmi 
vŕb, ale napokon podľahnú kúz-
lu tradícií. 

„Chalani,“ zvýši hlas otec Me-
tod, „zviazal som každému z vás 
osem prútov v hornej časti budú

ceho korbáča, aby držali spolu, 
vidíte?“ Nuž áno, každé z detí je 
v  strehu a  pozorne sleduje prú-
ty a  počúva neoceniteľné rady. 
„Prúty si rozdelíte na  polovicu, 
do  každej ruky chytíte štyri.“ To 
je malina, smejú sa deti, to im 
ešte ide. „Pravý krajný prút pre
suniete do  ľavej časti a  vpletiete 
ho medzi ostatné,“ pokračuje 
Metod a  sleduje pritom, ako to 
chlapcom ide. Každý z  otcov je 
obklopený svojimi synmi: Jaro 
ukazuje pletací proces Tobiášovi 
a Timotejovi, Filip zasa Adamo-
vi a  Jakubovi. „A  teraz naopak, 
krajný prút z  ľavej strany dáte 
do pravej a tiež ho vpletiete medzi 
ostatné. Je to jednoduché, máte 
čas. Nezabúdajte pritom na prúty 
z každej strany, s ktorými ste ešte 
nepracovali. Do toho!“

Hm, to sa povie takému, kto 
každoročne vypletá desať kor-
báčov a  vie všetko naspamäť. 
No nič... chce to naozaj iba dob-
ré nervy a  skúsenosť. Je sobota, 
vonku mrholí, dážď so  snehom, 
na  pondelok budú šibáky pri-
pravené vyraziť do  akcie, po-
tmehúdsky sa usmievajú chlapci, 
ktorým otcovia ustavične radia 
a pomáhajú. 

„Veľkonočný pondelok bude 
opäť parádny,“ zamyslí sa Filip 

Baláž, „Metod ako každý rok vy
tiahne z dvora starý hasičský voz 
s pumpou, zapriahneme doň dva 

kone a vyrazíme za dievčatami.“ 
Ale kam? Kadiaľ vedú cestičky 
s 250-litrovou nádržou na korbe 
voza za  dievčencami po  Devín-
skej? „Je to rôzne,“ pridáva sa Jaro 
Ferianc, „musíme vopred vedieť, 
ktoré rodinky nás budú čakať s is
totou, že krásavice v rôznom veku 
vyjdú na  priedomie, aby prežili 
tradičný ošiaľ z kúpeľa.“ Strmým 
kopcom sa partička polievačov 
sprevádzaných ľudovou hudbou 
musí vyhnúť, prejdú po  Grbe 
na  Istrijskú a  zamieria cez celú 
mestskú štvrť až k  novým by-
tovkám nad Glavicou. Hadicu, 
do  ktorej budú pumpovať vodu 
z  nádrže, zakaždým odovzdajú 
junákom z  dohodnutých rodín, 
ktorí najlepšie vedia, koho a ako 
treba popolievať. Na  korbáčisko 
pozbierajú mašle, zaspievajú si, 
zavinšujú a  zasa pôjdu o  dom 
ďalej. Tak veľa šťastia, galantní 
strážcovia tých najkrajších tra-
dícií!

Juraj Mravec

TRADÍCIE

Jaro so synom Timom

Filip so Šimonom 
Glatzom

Metod so synom 
Števkom
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Má 40 rokov, šťastné manželstvo 
a dve deti. Nebolo to vždy tak, An-
ton siahol prakticky na  dno, no 
dokázal sa z  neho odraziť a  dnes 
má život, o  ktorom mohol kedysi 
len snívať. Za jeho pádom na okraj 
spoločnosti boli drogy. Riziko, kto-
ré omamné látky predstavujú, si 
uvedomujú aj školy v  Devínskej 
Novej Vsi. O drogách s deťmi otvo-
rene komunikujú. 
Aj keď sa s rodinou usadil a roky žije v De-
vínskej Novej Vsi, Anton vyrastal v  okolí 
bratislavského Pentagonu. Tam denne vídal 
závislých od  lepidiel, marihuany či dokonca 
od  pervitínu a  heroínu. Vtedy sa mu ľudia, 
ktorí sa v dôsledku užívania drog pohybovali 
doslova ako zombíci, hnusili. Napriek tomu 
začal približne v  štrnástich rokoch experi-
mentovať s  marihuanou. Spätne si myslí, že 
to bolo práve vplyvom okolia – kamarátmi 
a  prirodzenou zvedavosťou, okolnosťami, 
ktoré predchádzali jeho pádu na  drogové 
dno. 

Marihuana bola len začiatok. Neskôr An-
ton prešiel na  tvrdé drogy. „Prvýkrát som si 
uvedomil, že mám vážny problém, keď ľudia, 
s ktorými som trávil najviac času, začali od
razu umierať – či už v dôsledku predávkova
nia, alebo pri rôznych nehodách, najčastejšie 
automobilových. Ďalšie znamenie prišlo, keď 
som prestal vnímať rozdiel medzi dňom a no

cou a čas sa zlieval do jedného celku. Posledný 
krok nastal u mňa vtedy, keď sme vážne začali 
kradnúť, lebo vážne kradnúť, to nie je pre kaž
dého. Ku koncu sme už prebývali v pivniciach, 
v rôznych prístreškoch, na schodoch, vo vcho
doch či v cudzích záhradách. Všetci, ktorí sme 
z našej partie ešte ostali, sme žili na ulici. Až 
jedného dňa, ani sám neviem prečo, som za
zvonil doma na zvonček a povedal mame, že 
už to ďalej nejde a ak ostanem na ulici, skon
čím zle,“ rozpráva Anton. Nasledujúce dni 
si veľmi nepamätá. Tri dni nepretržite spal 
a krátko nato odišiel na  liečenie, kde strávil 
23 náročných mesiacov. Mestský chlapec uvi-
del zrazu všetky hrôzy, ktoré dokážu závis-
losti napáchať. 

Drogy sú dnes pre Antona červenou čia-
rou. „Všetko stratíš veľmi rýchlo. Keď sa dnes 
ohliadnem späť, je to neuveriteľná dávka sily. 
Čím všetkým som si prešiel, čo som prežil, 
to je možno aj na dvatri životy. A stále som 
tu. Mám rodinu, dve zdravé deti, precestoval 
som svet a videl veľa rôznych krajín, zažil som 
rôzne kultúry. Toto všetko som dosiahol sám, 
potom keď som si povedal nikdy viac,“ uza-
tvára svoj príbeh Anton a dodáva, že mnoho 
kamarátov to šťastie nemalo. Zo štrnásťčlen-
nej partie dnes zostali len štyria. Taká malá je 
šanca dostať sa zo závislosti.  

Príbeh Antona nie je ojedinelý, podobne 
ako nie je ojedinelé experimentovanie malo-
letých s  omamnými látkami. Uvedomujú si 
to aj riaditelia škôl v Devínskej, o čom sved-
čí aj aktivita ZŠ Ivana Bukovčana 3, ktorá si 

pozvala lektora zo združenia Bez drog Pet-
ra Rempera. „Snažil som sa dať žiakom čo 
najviac informácií, aby si uvedomili, prečo 
drogy škodia. Napríklad užívanie marihuany 
sa zvykne zľahčovať, no treba si uvedomiť, že 
tam, kde je marihuana, sa časom objavia aj 
tvrdšie drogy, ako sa pri pive objaví aj tvrdý 
alkohol. Keď človek vie, ako daná látka škodí 
a pozná jej dôsledky, jeho rozhodovanie, či ju 
zobrať, alebo nie, bude jednoduchšie,“ pribli-
žuje Peter Remper a upozorňuje, že veľkú časť 
dňa trávi dieťa mimo školy a vtedy už zodpo-
vednosť za jeho výchovu musia prebrať rodi-
čia. Ide však o  veľmi citlivú záležitosť, lebo 
v konečnom dôsledku sa mladý človek vždy 
rozhoduje sám. „Myslím si, že ak partia die
ťa zlomí, nepomôžu ani rodičia. Samozrejme, 
otázkou je, či sa dá silnému vplyvu partie pre
dísť, a tu je odpoveďou komunikácia a záujem 
blízkeho okolia. Deti majú tiež problémy a aj 
keď sa nám zdajú banálne, pre dieťa môžu 
predstavovať doslova celý svet. Ak tieto prob
lémy nepomôže vyriešiť rodina, dieťa hľadá 
odpovede inde,“ vysvetľuje Peter Remper a sú-
hlasí s ním aj Anton. „Dnes máme k dispozícii 
rôzne možnosti, ako deťom ukázať odvrátenú 
stránku užívania drog. Existuje množstvo lite
ratúry, filmov či článkov na internete. Pomo
cou nich môže rodič dieťaťu ukázať skutočnú 
odpornú tvár závislosti, ktorej bežnou realitou 
je smrť. Možno to vyznieva kruto, ale pred 
pravdou by sme si oči zakrývať nemali.“ 

Juraj Vedej
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Tam, kde je marihuana, sa časom objavia 
aj tvrdšie drogy, podobne ako sa pri pive 
zvykne objaviť aj tvrdý alkohol, vystríhal 

žiakov na ZŠ I. Bukovčana Peter Remper 
zo združenia Bez drog.Pohyb

na okraji  
útesu
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kamarátky pomreli, všetky dievčence, čo tu 
boli, aj pani Vavrovičová.“ Zo sedadla veľké-
ho tmavého auta sa zošuchne Zuzka, nevesta 
pani Vavrovičovej. „Jéj, pani Jarka, sto rokov 
som vás nevidela,“ zvolá. V  ruke má histo-
rickú fotografiu ulice. „Tu je vidieť, aká bola 
tá cesta škaredá a aká je teraz pekná,“ začne 
rozhovor s pani Jarkou. „A my sme boli pekní 
volakedy a  včil sme škaredí,“ glosuje Jarka 
a  rozkrúti kolotoč spomienok. V  lete pás-

la husi a  šila šaty panenkám, na  Veľkú noc 
na ňu chlapci vyliali tri kýble vody zo studne 
až skončila v nemocnici. Cez vojnu padol gra-
nát do záhrady Vavrovičovcov a zranil brata 
jej kamarátky tak strašne, že celú noc v piv-
nici kričal od bolesti. To najhoršie prišlo na-
koniec: „Ešte nikdy som pred nikým nespome
nula, čo sa mohlo stať u Ebringerových. Strýc 
Štefko nás, štyri dievčatá, prichýlil v  pivnici, 
lebo v našom dome býval ruský velitel. Jeden 

vojak sa k nám chcel dostať. Pán Ebringer sa 
s ním pasoval pri dverách a my v pivnici, ruky 
zopjaté, strúhali sme očenáše, modlili sa osto
šest, aby sa niečo nestalo. Moja mama zobrala 
nohy na plecia a utekala za velitelom. Keď nás 
pán Ebringer pustil, povedal: ,Dzívčence, ne
bojte sa, teho Rusa zastrelili.‘ “ Jarka zhlboka 
vydýchne a  povie: „Vojna mi porád naháňa 
hrúzu.“

Láska na prvý pohlad
Mladé dievča z  Lamača sa vezie vo vlaku, 
do ktorého nastúpi muž. Keď sa im pohľady 
stretnú, on sa okamžite zaľúbi. Mária Pokor-
ná má len pätnásť. O  päť rokov sú už svoji 
a  ona sa v  tisícdeväťstopäťdesiatom piatom 
sťahuje na ulicu Na Kaštieli. „Keď som sem 
došla, boli tu maštale, krmlíky a  teraz sú tu 
miesto toho garáže. Skoro v  každom dome 
mali ošípanú a aj chudobní ľudia mali poze
mok. Dnes sa hovorí, že nie sme sebestační.“ 
Mária spomína, ako to bolo kedysi, keď aj oni 
chovali sliepky a  králiky. Myslí si, že ľudia 
sa dnes už nechcú starať, ale dodá, že niek-
torí sa k tomu vracajú, ako sused Peter Fab-
šič – chová ovečky vo dvore rodičovského 
domu, do ktorého sa vrátil po vyše dvadsia-
tich rokoch. Mária Pokorná bude mať tento 
rok dve osmičky. Opiera sa o rameno svojho 
syna Petra, s ktorým kráča na fotografovanie 
do  dvora Arnolda Vlka. „Pani Vlková bola 
moja kamarátka, navštevovali sme sa, bola 
veľmi príjemná.“ 

Dvor zalieva slnko, lúče žiaria ako na svä-
tom obrázku. Všetky tváre musia do  tieňa, 
aby bol obrázok vydarený. „Keby sme dve 
hodiny počkali, bude to oukej,“ žartuje filmár 
Miki Gucman, ktorý je Na kaštieli vďaka ba-
bičke Kláre. V jednu nedeľu tu Na kaštieli krá-
čala oproti nemu v krásnych sukniach a on sa 
jej z recesie spýtal: „Babi, neviete tu o nejakom 
dome, ja by som tu tiež chcel bývať. A ona uká
zala na jeden dom, že tento, a ja v ňom teraz 
bývam.“ Nasťahoval sa a  začal prerábať. Bri-
kety, ktoré boli v pivnici, nosil babičke Kláre. 
Zoznámil sa aj s jej synom Rudom Slobodom. 
„Na  stole som mal oriešky. Jeden si zobral 
a vložil do vrecka. Hovorí: ‚Viete si to predsta
viť? Príde moja vnučka, bude ňúrať po  vrec
kách a ten oriešok nájde. Bude šťastná.‘ “

Fotografka Marta schová hlavu pod plach-
tu repliky historického fotoaparátu a zazna-
mená marcové sobotné dopoludnie roku 
2023. Všetci sa zomknú a  posunú bližšie 
k schodom, aby im nesvietilo slnko do tváre, 
aby sa do záberu vošiel aj Michal Baj a babič-
ka Klára.

Jana Martanovičová

Ulica Na  kaštieli je magická. 
Dnes vyzerá ako vymyslená, 
akoby tu filmári cez noc posta-
vili kulisy. O  chvíľu padne prvá 
klapka, po  ktorej dávne príbehy 
vstanú z popola: Michal Baj nájde  
u  Arnolda Vlka zvyšok hradieb 
svojho kaštieľa. Ruský vojak sa 
bude dobýjať do  pivnice, v  kto-
rej sa od  strachu trasie mladuč-
ká Jarka. V parádnej sukni vyjde 
pred dom babička Klára, ktorá 
porodila Ruda Slobodu, a dohodí 
susedov dom Mikimu. Obyvatelia 
Kaštieľa vychádzajú z  príbytkov, 
v  rukách majú albumy s  fotogra-
fiami. Minulosť splynie s  prítom-
nosťou. Na  kaštieli sa začne spo-
mienková slávnosť. „Kaštíl“ má 
450 rokov. Fotografka Marta roz-
kladá stojan s fotoaparátom.

Vlk a vlciak
Veľký pes s dlhou srsťou pobehuje pri hrad-
bách kaštieľa. Vlčiak a múr sa k sebe hodia, 
možno sú tu spolu od čias, keď miesto, ktoré 
je dnes ulicou Na kaštieli, dostal kastelán De-
vínskeho hradu Michal Baj od Bátoriovcov 
za svoje verné služby. Pred 450 rokmi začal 
stavať kaštieľ, z  ktorého zostala len pivnica 
a  kúsok múra. Dnes je „hradným pánom“ 
Arnold Vlk. „Býval tu predtým Viktor Bada, 
ktorý robil studňu na  ulici. Pivnica bola za
hádzaná zeminou, drevom, uhlím. My sme 
to vybrali a vyčistili,“ spomína Arnold, ktorý 
žije celý život Na  kaštieli, tak ako jeho ro-
dičia. „Naša babka Vlková robila sestričku 
u  doktorky Špánikovej, zomrela ako 92roč
ná,“ povie Arnoldova žena Helena. „Tu sa 
vždy žilo, vozili sme sa na starých hrncoch, le
teli sme dole záhradami až do potoka, keď bol 
zamrznutý. Našim deťom sme robili športové 
hry. Sused Vavrovič pracoval v polygrafických 
závodoch, tak aj medaily dostávali. Ľudia se
dávali pred domami, každý každého poznal. 
Pomáhali sme si, aj domy sme spolu stavali. 
Teraz sa ľudia ani nezdravia,“ skonštatu-
je Arnold a  pozýva susedov ďalej, aby vošli 

do  dvora so  zvyškom historických hradieb. 
Tu sa budú fotografovať. Pes každého oňu-
chá a  potom ho Helena zatvorí do  altánku. 
Prednými labami vyskočí na okraj drevené-
ho zábradlia a pokúša sa vyjsť. Aj on chce byť 
na fotografii.

Vojna je hrozná
Jarka Hetflejšová na  spoločné fotografova-
nie nepríde. Išla ku  kaderníčke. Vždy cho-
dila s  upravenou hlavou a  nosila iba sukne. 
Len raz mala na  sebe tmavomodré tesiláky, 
keď bola so Zdrojom na výlete v Rusku. Bola 
som nezamestnaná a  sused Hojzák hovorí: 
,Počúvaj, Jarka, nešla by si robit k nám do vel
koobchodu?‘ Tak som išla do skladu, kde boli 
prášky, horčica a  také veci. Na  kaštíli sme 
jeden druhému vždycky strašne pomáhali,“ 
spomína deň pred fotením 92-ročná pani, 
ktorá sa opiera o  paličku len tak pre istotu. 
Bystrými očami sa pristaví pri každom dome 
a  odrieka priezviská pôvodných obyvateľov: 
Hojzákovci, Ebringerovci, Polákovci, Hlavič-
kovci, Martanovičovci, Vrbovci, Havlovci... 
všetkých si pamätá. Je najstaršou žijúcou, 
ale už bývalou obyvateľkou kaštieľa. „Všetky 

Obyvatelia ulice Na kaštieli 
pred múrom, ktorý bol súčasťou 
Bajovho kaštieľa

Jarka Hetflejšová 
so svojimi spomienkami 

450 ROKOV 450 ROKOV
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S krídlami ho neuvidíte, to by ste 
sa museli započúvať do jeho básní 
a poviedok. Námety čerpá z histó-
rie, hudby, literatúry, z medziľud-
ských vzťahov a dokáže im vtlačiť 
prekvapujúce motívy zápletiek. 
Akoby sa ustavične pohyboval vo 
vlastnom svete fantázie a zrozu-
miteľným spôsobom ju podsúval 
poslucháčovi. Na jeho čítačkách 
v kaviarni na Istrijskej, kde spolu 
so slovenskými hercami prezentuje 
svoju tvorbu, býva nával. Televízny 
reportér a redaktor Devexu Juraj 
Mravec. 
V koľkých dimenziách žiješ?
V jedinej reálnej. Je ňou 3D rozmer bežného 
života na  osi bydlisko v  paneláku pod San-
dbergom v Devínskej a pracovisko v RTVS, 
kde už dvadsiaty rok robím v relácii Repor-
téri a naháňam svinstvá a grázlov po celom 
Slovensku.

Musí to byť vyčerpávajúce, ale zrejme práve 
to ťa núti hľadať si priestor, kde si vyvetráš 
hlavu, nie?
Bingo! Človek nevydrží žiť ustavične v  pra-
covnom strese, hľadá azyl, oázu, komfort-
ný priestor, kde je mu dobre a kde mu rastú 
krídla.
Usudzujem podľa tvojich aktivít básnika 
a  pisateľa poviedok, že svoj azyl si našiel 
v literatúre...
Písanie ma absolútne oslobodzuje, tam môže 
za mnou prísť iba inšpirácia a radosť z tvore-
nia. Je to ako droga. Aj tak pôsobí. Vnímam 
svet okolo seba farebnejšie, voňavejšie a  až 
sa chvejem, ako sa z  neho teším. Jeden prí-
klad: každé ráno chodím kŕmiť mačku Miu 
k mostu Chucka Norrisa. Máme skvelý vzťah. 
Zapískam a ona mi uteká v ústrety. Chutí jej 
klokanie mäso, ale nepohrdne ani pštrosom. 
Zvykla si. Potom sa mi uvelebí v lone, pradie 
ako turbogenerátor a ja jej spievam pesničku, 
ktorú som pre ňu zložil, mňa každé ráno čaká 
mačka, čo sa so mnou rada mačká...
A už od rána si pozitívne naladený?
Mimoriadne. Otvorím oči a  poviem si: 
žijeeem, ide sa na vec! Teda najskôr na WC. 

Sebairónia nesmie chýbať?
Tá je základom. Kto si nevie robiť zo seba 
srandu, čaká ho cesta do  ufrflanej sterility. 
A ešte mi prekážajú ľudia, ktorí nevedia po-
chybovať. Zotrvávajú na jedinom stanovisku 
a držia sa ho zubami-nechtami. Keď počujú 
iný názor, stavajú sa do  bojovej pozície. Ta-
kých nemusím. 
Ako si našiel cestu k poézii?
Ani neviem. Bola asi vo mne. Už na základ-
nej škole som veršíkoval, na  gymnáziu som 
spoznal klasikov à la Hviezdoslav, ale tie jeho 
epické drámy ma neoslovili, možno aj preto, 
že išlo o povinné čítanie, pátral som po mo-
derne. Edgar Alan Poe ma očaril Havranom, 
po  ňom prebrali štafetu Francúzi – Baude-
laire, Rimbaud, z amerických ma ešte zauja-
li Walt Whitman a Ferlinghetti. Na vysokej 
škole som objavil Karla Kryla a Jiřího Žáčka 
a  bolo rozhodnuté. S  oboma som sa stretol 
osobne a vzdal im hold. 
Aj s Ferlinghettim si sa stretol v San Fran-
ciscu. Odniesol si si z jeho City Light Book 
nejaké posolstvo?
Lawrence mi počas hodinového interview 
povedal kľúčovú vec: na  otázku, kedy má 
poézia právo pichať a  bodať, odvetil, že ak 

básnik zoberie do  rúk pero, to musí byť 
ostrejšie než meč, jeho hrot musí byť ostrej-
ší. A v tejto súvislosti spomínal Ginsbergovo 
Kvílenie.
Všimla som si, že ti vyhovujú príbehové 
básne. Majú dej, kamsi plynú, často k neča-
kaným pointám. Je to tvoja obľúbená par-
keta?
Príbehy ma vzrušujú všeobecne. Každý ich 
máme, hoci o nich nehovoríme na počkanie. 
Od ich dejotvorných rámcov sa potom odvíja 
zápletka a práve tá vie byť poriadne vzrušu-
júca. 
Ako tá v tvojej básni Jana z Arku?
Napríklad. Už len tá téma fascinuje. Ideš ráno 
so psíkom von, túlaš sa po parku a do hlavy 
ti naskakujú hotové verše: Ráno som stretol 
Janu z Arku/venčila briarda v našom parku/
pokojná chôdza, tichý krok/psa zdobil zvláš
tny obojok/posiaty plieškami s reliéfom blesku/ 
čo na slnku horia v divom lesku/ ...
Okamžite nás to vťahuje do atmosféry a ča-
káme, čo sa bude diať...
Naštartovať v  človeku zvedavosť je dôleži-
té. Možností, ako to urobiť, je veľa, závisia 
od témy. Vzápätí musí vstúpiť na scénu gra-
dácia napätia, čosi ako vo filmoch od Hitch-
cocka alebo v skladbe Bolero od Ravella. A ak 
tú báseň recituje Marián Geišberg, nechceš 
veriť vlastným ušiam a pýtaš sa: to som na-
písal ja?
Je zjavné, že miluješ napätie. Aj v  povied-
kach, ktoré čítaš obyvateľom Devínskej 
spolu so slovenskými hercami v kaviarnič-
ke na Istrijskej ulici. Predpokladám, že keď 
sa to deje, stoja okolo teba duchovia klasi-
kov kvalitnej literatúry... 
Človeka, ak je vnímavý, ovplyvňuje všetko, 
čo do seba nazbieral za desiatky rokov živo-
ta. Marquéz, Borges, Zweig, Dahl, Baricco, 

Kundera, ale to ešte nestačí, pripája sa hudba 
– vážna, folklórna i džez, jej rytmus, tempo, 
ak ich cítite v  krvi, zdokonaľujú schopnosť 
vrstvenia myšlienok pri písaní. A  nesmie-
me zabúdať ani na filmy, tie majú pri tvorbe 
predstavivosti mimoriadny význam. Ejzen-
stein, Kurosawa, Godard, Bertolucci, Taran-
tino, Spielberg... Tiež sú dôležité predstavy, 
túlanie sa v labyrinte vlastných nápadov, ich 
selektovanie s  poznaním, čo je prirodzené 
a prípustné, a čo trápne a lacné. 
Skúsme si to rozobrať. V  tvojej povied-
ke Pán Zemaník osloví duch zomretého 
obyvateľku mesta, ktorá s  ním dokáže 
komunikovať. Duch jej pomáha s rôznymi 
problémami, ale chce za to protislužbu. Tá 
poviedka ti zišla na um len tak z čista jasna?
Nie, išlo o  skutočnú udalosť z  Banskej Bys-
trice. Zemaník je pravé meno ducha, ktorý 
prosil senzibilnú pani Metelkovú (meno je 
zmenené), aby zašla do jeho bytu s odkazom 
pre manželku a dve deti, že ho mrzí spácha-
ná samovražda a aby mu odpustili. Príbeh je 
pravdivý iba do  momentu, keď si pani Me-
telková vypočuje Zemaníkovu prosbu, ale 
s  odkazom sa na  určenú adresu nevyberie. 
Bojí sa. 
V poviedke si ju zbavil strachu?
Jasné! Lákalo ma sledovať, ako misia pani 
Metelkovej dopadne. 
Ale to si už predsa ako autor vedel, keď si 
poviedku písal, nie?
Práveže nevedel. Sú totiž pri písaní momenty, 
ktoré vzrušujúco sledujem akoby skrytou ka-
merou a, bohuprisahám, neviem, čo sa stane. 
Posúvam hlavnú postavu po schodišti k bytu 
Zemaníkovcov a naplno prežívam jej strach. 
Vôbec nie som v  predstihu deja. Metelková 
zaklope a  otvorí jej žena s  dvoma deťmi. 
Nepoznajú sa, nikdy sa nestretli. 

Pri tej scéne mimovoľne naskakuje husia 
koža...
V tej chvíli je už čitateľ celý môj. Neprestane 
čítať, za to ručím. 
Prezraď ešte čosi, ako pokračovalo tvoje sle-
dovanie metódou skrytej kamery?
Pani Metelková má problém, nevie, ako po-
vedať Zemaníkovej, ovešanej deťmi, že jej 
muž je mŕtvy a posiela ju za ňou, aby sa za sa-
movraždu ospravedlnil. To je príšerná situá-
cia, uznaj.
Uznávam...
Usadia sa v  obývačke a  Zemaníková doluje 
z návštevy, prečo prišla? Sedím nad tým dejom 
a premýšľam: ako to povedať, aký tón zvoliť? 
Vžívam sa do Metelkovej, trpím s ňou ako kôň.
A na čo si prišiel?
Privriem oči a odrazu to príde... píšem vety: 
„Takže môj muž mi posiela po vás odkaz. No 
pekne. A  aký je to odkaz?“ Pani Metelková 
sa zhlboka nadýchla. „Aby ste mu odpustili. 
Prosí vás o to.“ „Čože?!! A čo mu mám akože 
odpustiť?“ „Že odišiel a nechal vás tu s deťmi 
samú...“ „Čo nepoviete? Odišiel? A  kam odi
šiel?!!“ Návštevníčke tu čosi nehralo. Videla, 
že Viera je na jednej strane v rozpakoch, ale 
zároveň potláčala v  sebe výbuchy smiechu. 
Domáca pani sa otočila k zavretým dverám 
ďalšej izby. „Otomááár! Poď sem, máš tu náv
števu! Aj so záhadným odkazom. Otomááár!“ 
Pani Metelková sa nervózne pomrvila na se-
dačke. „Prepáčte, kto je Otomar?“ „Môj muž 
predsa! Otomar Zemaník.“ Kláru oblial stu-
dený pot a  ťažko sa jej dýchalo. „On žije???“ 
spýtala sa v šoku. „Že sa pýtate! Jasné! Je živý 
od hlavy po päty. Otomáááár!“
Ale Otomar nepríde, všakže?
Nechci vedieť všetko! Dopraj čitateľom tro-
chu napätia.

 Jana Martanovičová

S Luciou Hurajovou 
počas verejného čítania 
poviedky Pán Zemaník
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Na krídlach Pegasa
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NONSTOP linka dohľadového centra 02/32 33 33 32

PANDÉMIE

Rozprávate sa niekedy sami so  sebou? 
Nemáte aj vy ten pocit alebo tušenie, že 
kdesi vnútri vo vašom tele býva ešte kto-
si iný, s kým sa tešíte z úspechov, alebo 
sa hádate, ak nedokážete zladiť vlastné 
túžby s realitou? Sigmund Freud by po-
vedal, že ide o  komunikáciu so  super-
egom, ale až tak hlboko do  psychode-
tailov nezachádzajme. Jednak by sme sa 
stratili v  labyrinte odborných pojmov 
a potom... ide mi skôr o poznanie, že člo-
vek nie je nikdy absolútne sám, lebo je tu 
aj ten druhý. So mnou kedysi hodil reč, 
či ma netrápi, keď ma iní zosmiešňujú 
vo vtipoch. Pche, veď to je superreklama, 
odvetil som mu. Ale možností na dialóg 
je milión. Istý môj známy spomínal, že 
cestou autom cez Devín zrazil mačku. 
Trápilo ho to. A okamžite sa začal v du-
chu zhovárať sám so sebou. 

„To nevieš predvídať situáciu na ceste?“ 
zaútočil na neho hlas v jeho hlave.

„Ako som mohol? Skočila mi pod kole
so!“ ohradil sa.

„Výhovorky! V  Devíne je povolené ísť 
maximálne štyridsiatkou a  ty si mal 
na tachometri 55!“

„Pochybujem, že ostatní vodiči dodržu
jú tento predpis,“ bránil sa majiteľ audi, 
ale sám cítil, že vnútorný hlas získava 
argumentačnú prevahu. A  ten veru pri-
tlačil: „Mačku si zrazil ty, nie iní vodiči!“ 
Nuž áno, to bol fakt. 

Viete, pochybujem, že ktokoľvek z nás 
nezažil niekedy onen dialóg dvoch by-
tostí v jednom tele, dialóg plný výčitiek, 
moralizovania či spoločných spomienok 
aj na  čosi príjemné. Ide zrejme o  nevy-
hnutný samočistiaci proces ľudskej duše. 
Nevieme síce, kde sa nachádza, ale všetci 
poznáme, ako vie bolieť. Ak by nás totiž 
bolieť prestala a my by sme stratili kon-
takt s tým „druhým“, stal by sa z nás iba 
opustený skelet, čosi ako zombík blúdiaci 
v ponurom svete bez nádeje. A to, ee, to 
asi nechceme. 

Váš Chuck
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Sú chvíle, keď si uvedomíme, aká tenká môže byť hranica medzi ži-
votom a smrťou. V takýchto chvíľach je kľúčové, aby pomoc prišla 
čo najskôr. Uvedomuje si to aj naša mestská časť, ktorá v dohľado-
vom centre umiestnila automatický externý defibrilátor (AED).

Ak niekto z  Devínskej Novej Vsi zavolá rýchlu zdravotnú pomoc 
(RZP) k pacientovi, ktorý potrebuje resuscitáciu, operačné stredisko 
okamžite vyšle záchranárov a  následne kontaktuje osobu evidova-
nú v centrálnom registri AED. V Devínskej môže v  takýchto prípa-
doch zvoniť telefón u manželov Kravárikovcov. Pavol je dobrovoľný 
hasič a Bronislava zdravotná sestra na jednotke intenzívnej starostli-
vosti. Ak manželia vyrazia na zásah spolu, dokážu ešte pred prícho-
dom RZP človeku ohrozenému na  živote poskytnúť okrem základ-
nej aj širšiu prvú pomoc. „Cieľom je dostať sa k pacientovi čo najskôr 
od oznámenia, že potrebuje pomoc. Naposledy sme boli takto na jednej 
adrese približne o 10 minút skôr ako posádka RZP. Po 4 minútach zá
stavy srdca bez resuscitácie alebo pri nesprávnom oživovaní dochádza 
k nenávratnému poškodeniu mozgu, neskôr až k mozgovej smrti. Ak aj 
človek vykonáva resuscitáciu správne, ale iba sám, po približne 2 minú
tach oživovania sa v závislosti od fyzickej zdatnosti dostaví vyčerpanie,“ 
približuje Bronislava, ktorá sa o svoju nedávnu skúsenosť zo zásahu 
podelila na sociálnej sieti. 

„Na adrese sme boli spolu manželom do 5 minút od telefonátu. Cítili 
sme, ako sa spotenej a unavenej dcére uľavilo, keď nás uvidela. Strach 
a zodpovednosť, čo ju tlačili k zemi, rozdeľuje a pokladá na plecia nás 
dvoch. Teraz už môže začať plakať. Robí mi vrkoč, kým ja masírujem 
a  lámem rebrá jej mame. Môj manžel Pajo nalepuje elektródy. Pich
nem jej kanylu. Striedame sa v masáži, dostane 4 výboje, kým prídu 
kolegovia zo záchranky. Bez slova mi podávajú adrenalín, lekár intu
buje. Je nás tam 6 aj s dcérou. Napriek jej nárekom, všetci vieme, čo 
máme robiť a  stíhame tíšiť aj ženu, ktorej zomiera mama. Poprosím 

dcéru, aby otvorila okno. Viem od začiatku, že jej mama to všetko už 
sleduje len spod plafóna. Duša si poletuje mimo tela a cíti sa po rokoch 
opäť ľahká. Nemá v pláne vrátiť sa do toho obitého a uboleného chrá
mu. Mrzí ju len jedno, že dcére neoznámila, že ide na cestu. Sadnem 
si k jej dcére a silno ju objímam. V tej chvíli pochopila, že naša práca 
sa chýli ku  koncu. Viete, takýto odchod si musela zaslúžiť. Vaša 
maminka musela byť dobrý človek. Keby si mohla vybrať, zvolila by si 
stopercentne presne takýto odchod – vydýchnuť naposledy vedľa dcéry, 
ktorá sa o ňu s láskou stará. Smrť vie byť zdĺhavá a boľavá, videla som 
ich mnoho. Vaša mamina dostala krásny dar z  neba. Vy ste spravili 
všetko najlepšie, ako ste vedeli, my sme robili všetko, čo sme mohli. Ale 
ona je už na lepšom mieste a počká tam na vás. Vzlyká mi v náručí ako 
šteniatko. Hladkám ju po vlasoch. Za jej mamu ju pohladím aj po chrb
te a zasuniem jej vlasy za uši. Pani privriem oči, dám krížik. Je pokojná. 
Nech ťa prijmú v raji... Vo výťahu stojíme s Pajom oproti sebe. Spotení 
a unavení, ale zasa sme k sebe o kus bližšie. Odprevádzať kohokoľvek 
na druhý breh vytvorí zvláštne puto aj medzi cudzími. V ten večer sme 
boli mĺkvi. Zrejme sme obaja rozmýšľali nad krehkosťou života. Nene
chávajme veci na zajtra. Aspoň nie tie dôležité.“ 

Pomocou defibrilátora sa dá zachrániť život pri mnohých diagnó-
zach. Tento prístroj sa okrem dohľadového centra nachádza aj v su-
permarkete OC Glavica, kde je k dispozícii počas otváracích hodín. 
Jeho ovládanie je pomerne jednoduché: po  zapnutí defibrilátora sa 
treba riadiť hlasovými a obrazovými pokynmi. Samozrejme len vte-
dy, keď nie sú nablízku osoby vyškolené na používanie AED. Podľa 
Bronislavy Kravárikovej neexistuje krajší pocit, ako vrátiť niekoho 
z  druhého brehu: „Keď sa začne vyjasňovať sklený pohľad a  vy pod 
prstami zacítite pulz, uvedomíte si, že ste zachránili život.“ Bronislava 
a Pavol sú preto nesmierne hrdí, že aj v Devínskej je verejne prístupný 
defibrilátor, pomocou ktorého sa dá včas zabojovať o záchranu ľudské-
ho života.        Juraj Vedej

KÝM PRÍDE SANITKA
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Vznik nových pandémií závisí najmä 
od toho, ako sa budeme správať k prírode. 

Príklady, ktoré prezentoval devínsko
novoveským seniorom známy virológ 

Fedor Čiampor, to jednoznačne 
potvrdzujú.

04/202310 04/2023

ŽIVOT PO  COVIDE
Tri roky celosvetovej pandémie nás naučili 
nebrať život a zdravie ako samozrejmosť. Za-
pochybovali sme aj o našej  spoločnosti a  jej 
budúcnosti a  mnohí sme boli nútení v  dô-
sledku pandémie riešiť aj existenčné problé-
my. S „hnusobou“ – ako covid nazval jeden 
nemenovaný politik – sme sa naučili žiť. 
Ľudia na celom svete teraz už postupne od-
kladajú rúška a štáty uvoľňujú proticovidové 
opatrenia. Podľa virológa profesora Fedora 
Čiampora bude v  populácii ďalej narastať 
hladina protilátok na  covid. Jeho posledná 
objavená mutácia nespôsobuje navyše ťažký 
priebeh ochorenia, a  tak mnohí ľudia ani 
nemusia vedieť, že majú práve covid. Tieto 
faktory budú výraznou mierou prispievať 
k  budovaniu a  upevňovaniu kolektívnej 
imunity, ktorá nám pomôže vírus udržiavať 
pod kontrolou. 

Ako ukazuje história, pandémie tu boli 
a  zrejme aj budú. Z  tej poslednej sme sa 
do  normálneho života vracali takmer tri 
roky, no ľudstvo vyhralo len jeden z ďalších 
bojov s  vírusmi. „Vznik nových pandémií 
bude závisieť predovšetkým od správania ľudí. 
Všetky tzv. zoonózy, teda vírusy, ktoré prená
šajú na človeka zvieratá, sú dôsledok devastá
cie prírody. Napríklad opice a netopiere, ktoré 
preniesli vírus Ebola medzi africké deti, žili 
hlboko v pralesoch a ľudia sa s nimi nestretli, 
kým nevyrúbali les,“ vysvetľoval devínsko-
novoveským seniorom uznávaný virológ, 

tiež Devínskonovovešťan, profesor Fedor 
Čiampor, ktorý v marci prispel do programu 
klubu dôchodcov zaujímavou prednáškou 
o vírusoch. 

Ľudstvo má prostriedky ako čeliť 
novým hrozbám
Tak ako všetky živé organizmy, aj vírusy fun-
gujú na  princípe zachovania druhu. Urobia 
všetko pre vlastné prežitie a  uspokoja sa aj 
s tým, že budú cirkulovať v populácii vo for-
me mierneho variantu  s nízkou mortalitou. 
Vírus nemá záujem ľudí vyhubiť, lebo ich po-
trebuje. Stačí mu, keď sme chorí a roznášame 
ho takto ďalej. Aby nám pripravil naozaj 
prekvapenie, muselo by ísť podľa profesora 
Čiampora o  veľmi jedinečnú zmes respirač-
ných vírusov. „Potenciálne ničivý vírus by 
sa teda ľahko šíril vzduchom, jeho genóm by 
musel spôsobovať vysokú mortalitu a zároveň 
by nebol schopný navodiť dostatočnú hladinu 
protilátok v  populácii. Táto kombinácia by 
znamenala mimoriadne nebezpečenstvo, ale 
príroda sa takto nespráva, takže si myslím, 
že obavy mať nemusíme,“ upokojuje profesor 
Fedor Čiampor. Aký vírus nás môže prekva-
piť v budúcnosti si uznávaný vedec odhadnúť 
netrúfa. Ani pred rokom 2019 by totiž nikto 
nepovedal, že dlhodobo známy a  prakticky 
neškodný vírus SARS zmutuje do  variantu, 
ktorý svet ochromí na dlhé tri roky.

Juraj Vedej

PRVÁ POMOC
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málo románov píše, on jej odpovedal, že je 
spokojný aj s tým málom, čo napíše.“

Šaňo Ilečko sústrastne prikyvuje. Taká 
nanič chvíľa. Matne si spomína, že medzi 
manželmi zvyklo byť napätie vrcholiace 
v hádkach. Najskôr bývali v meste, mali veľ-
ký byt, lenže Rudo odtiaľ odišiel a  postavil 
si domček na  Slovinci v  Devínskej. Hľadal 
azyl, miesto, kde by mohol písať, húta sochár. 
Chcel, aby Viera s  ich spoločnou dcérkou 
zostali v meste, že im bude prispievať na ži-
vobytie. Lenže ony prišli na Slovinec za ním. 
Hádky a rozbroje pokračovali. 

Čosi z  vlastného emocionálneho metabo-
lizmu prezrádza brilantný fabulátor v románe 
Britva. Vsotí čitateľa do  mladomanželského 
sveta, v ktorom sa hlavný hrdina Daniel po-
kúša preniknúť k snom a túžbam svojej man-
želky, avšak namiesto toho sa od  nej stále 
viac a viac vzďaľuje, až sa začne topiť v bez-
významnej žiarlivosti. Vyvoláva v ňom vážne 
krízy, je mu na ťarchu, no zároveň ju v sebe 
neustále podporuje... V románe Rozum, naj-
čítanejšom diele slovenskej prózy od  roku 
1982, zasa detailne odkrýva skryté dilemy 
hlavného hrdinu, ktorý si rieši večný spor: 
absurdný sa mu vidí vlastný život v  kruhu 

zvláštne fungujúcich vzťahov. 
Jeho knihy sochár dávno prelúskal, aby cez 

ne lepšie spoznal ich autora. Ktovie, možno 
tušil, že raz môže prísť k tragédii. Rozhodol 
sa vytvoriť priateľovi bustu presahujúcu veky. 
Ako spomienku. 

„Tá busta je ako živá,“ povie sestra Evič-
ka sochárovi priamo do  očí. Kompliment? 
Áno, obrovský! Vtedy Šaňo vytiahne z tašky 
objemnú monografiu o  vlastnej tvorbe, kde 
vedľa fotografie busty tróni sprievodný text 
Ruda Slobodu. 

„Nie každá hlava je ako moja, vhodná 
pre sochára,“ začína tajomne, ale vzápätí 
úprimne priznáva: „Niekto napríklad na foto
grafii vyzerá starší, iný mladší, alebo je taký, 
ako je naozaj, ale keď jeho hlavu vymodelu
je sochár, niečo nám na tom chýba. Keďže ja 
som nenútil Ilečka, aby zachoval moju hlavu 
takú, aká je, alebo aby sa páčila, vymodeloval 
ju viac podľa svojho vkusu, takže nakoniec 
som ja socha, z ktorej sa stáva neskôr busta, 
nemám s ňou nič do činenia a môžem na ňu aj 
nadávať.“ Ale ktože by už nadával na umelec-
ké dielo, ktoré zvečňuje rysy tváre do nesmr-
teľnosti? „No, som rád, že nemám ani bradu, 
ani fúzy, alebo dokonca okuliare, tie si môže 

každý nasadiť a už sa na seba podobá. Na so
chárovej práci vidno, ako mohol z takého člo
veka ľahko urobiť bustu. Či môžeme na  nej 
vidieť, čo je pod bradou? Preto som si oholil 
fúzy, keď ma Ilečko začal modelovať. Ak už 
mám byť modelom, prečo sa skrývať? Okrem 
toho, ja mám každý deň inú náladu.“ A  je 
to tu! Tvorca nezabudnuteľných literárnych 
postáv pohybujúcich sa často v  absurdných 
spoločenských podmienkach reálneho socia-
lizmu, ktorý vie strmo vrstviť skraty v  pre-
žívaní bežného človeka, hovorí o  zmenách 
vlastnej nálady bez okolkov. „Keď som si sadol 
ako model, mal som inú náladu ako po dvoch 
hodinách. Tvorca mojej hlavy sa však nedal 
oklamať: sústredil sa na jednu náladu, na nie
čo, ako keď začínam byť nahnevaný. To je to 
duchovné na mojej buste. Môj hnev je upev
nený, fixovaný a nikto sa ho už nebojí. Moja 
hlava teraz vzbudzuje obdiv – myslím, že te
raz niet nikoho, kto by si neprial takú bustu. 
Darmo budem niekomu vysvetľovať, že bus
ta vznikla ako prejav Ilečkovho priateľstva 
– každý si myslí, kto ma uvidí, že takú hlavu 
treba zvečniť.“

Juraj Mravec

Nečakaná návšteva 
sochára Ilečka spisovateľovu 
sestru Evu veľmi potešila.  
Spolu si zaspomínali 
na Ruda Slobodu. 

Akademický sochár 
Alexander Ilečko  a jeho 
busta Rudolfa Slobodu, 
ktorý by sa tento rok dožil 85 rokov
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ˇTakú hlavu treba zvecnit!
Akademický sochár Alexander 
Ilečko sa nakloní k sestre Ruda 
Slobodu a pobozká ju na čelo. 
V tom dotyku je odrazu všet-
ko: úcta, noblesná poklona 
a spomienky na časy, keď sa 
ich rodiny stretávali v domčeku 
na Slovinci, aby sa tešili zo spo-
ločného údelu. On, sochár Šaňo 
s manželkou a rodinka okolo 
fenomenálneho spisovateľa Slo-
bodu, ktorý búrlivo rozvíril vody 
slovenskej literárnej scény.

Aj teraz, koncom marca 2023, dvadsaťosem 
rokov po tom, čo si svojrázny prozaik, esejis-
ta, básnik a dramatik vzal život, akoby ožili 
staré časy a iba málo chýba, aby sa k Šaňovi zo 
záhrady prihrnul Rudo a objali sa. Ach, kam 
sa to všetko podelo?! Veď všetko je ako vtedy: 
vŕzgajúca bránička k  hlinenému domčeku 

spisovateľovej sestry, jej dobrotivý úsmev, ba 
aj vetrík v rozkvitajúcich korunách stromov. 
Bolo to tak, že Rudo spoznal najskôr Šaňovho 
otca Jozefa. Akademický maliar žil v Modre 
a kamarátil sa so spisovateľom Vincentom Ši-
kulom. A práve za Vinckom chodieval Rudo 
Sloboda. Na  vínko, na  rozjímanie o  literár-
nych témach, za priateľmi, ktorých okruh sa 
v Modre a na Grinave čoraz viac rozširoval. 
Pribudol k  nim dramaturg Peter Ševčovič, 
ktorý sa zaskvel vyhlásením, že „literatúra 
je štipka talentu plus mozole na  riti“, pripo-
jil sa aj rozhľadený a svetaskúsený ilustrátor 
Ivan Popovič. „To cez môjho otca som spoznal 
Ruda Slobodu,“ vraví Šaňo Ilečko a  usmeje 
sa, „okamžite sme si porozumeli a naladili sa 
na  rovnakú vlnu.“ Eva, spisovateľova sestra, 
zarámovaná v  okne domčeka, akoby pook-
riala. Nečakaná návšteva v  nej uvoľní spo-
mienky na brata. „Odkedy sa Rudo pominul, 
všetko upadá. Jeho dom aj vykradli, okná 
porozbíjali, polícia tu bola, je to hotový horor 
tu,“ povie s vitálnou pamäťou 83-ročnej ženy 
a zaklincuje pointu: „Rudova dcéra Evička má 
svoje záujmy a  Magdalénka, jeho 36 ročná 

vnučka, žije v  Prahe, ktože by sa už staral 
o chátrajúce obydlie ich predkov?“ V hlase má 
zvláštnu clivotu, ale aj zmierenie s  osudom. 
Asi je všetko tak, ako má byť. Predsa však 
aspoň trochu svetla prinesie zmienka o ďalšej 
sestre prozaika. „Marienka má 77 rokov a žije 
v Amerike, v Colorade. Štyrikrát tu bola, keď 
ešte žil. To boli fajn časy.“

Sochár Ilečko načúva a trochu ho mrzí, že 
nemôže tiež čosi pridať z vlastnej pamäti. Za-
budol. Plynúci čas odvial konkrétnejšie spo-
mienky. Spýta sa na  osudný deň. Evička sa 
k nemu často vracia, akoby mohla zabudnúť? 

„Išla som na nočnú zmenu,“ vyťahuje z pa-
mäti, „a oni sa hádali, Rudo ani jeho žena Vie
ra nechceli, aby som sa do nich miešala. Celú 
zmenu som potom premýšľala, čo sa medzi 
nimi stalo... hm, na druhý deň okolo druhej 
popoludní vidím – všetky ich okná pozastiera
né, Rudove dvere zamknuté, cez kľúčovú dier
ku pozerám, nič nevidím... Pán Schrek, stav
bár od susedov, odomkol drôtom dvere do jeho 
izby a  objavil mi brata obeseného. Asi štyri 
hodiny tam už visel. Rudo sa často vyhrážal, 
že sa obesí, ale Viera ho stále ponižovala, že 
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Budova niekdajšej Ľudovej obecnej ško-
ly na Charkovskej ulici postupne nano-
vo ožíva. So svojou bohatou expozíciou 
sa sem v  roku 2020 vďaka spolupráci 
s mestskou časťou presťahovalo Múze-
um školstva a  pedagogiky. „Dlho sme 
sídlili v provizórnych priestoroch a hľa
dali sme dôstojné umiestnenie. Zhoda 
rôznych okolností nás nakoniec privied
la do Devínskej Novej Vsi. Takmer sto
ročná pôvodná školská budova doko
nale korešponduje so zameraním nášho 
múzea,“ priblížila jeho riaditeľka Mar-
tina Kočí. 

Magnet pre školy
Múzeum, ktoré sa na  otvorenie pre 
verejnosť ešte len chystá, funguje v sú-
časnosti s  programovou ponukou pre 
školy. Zareagovali na  ňu okrem brati-
slavských škôl aj školy zo západného 
Slovenska, ktorých žiaci sa interak-
tívnou formou dozvedeli, ako sa učilo 
v minulosti, ako žiaci písali a aké mali 
predmety. S  obrovskou trpezlivosťou 
a  s  nekonečným nadšením ich na  ex-
kurzii sprevádza múzejná pedagogič-
ka Zuzana Kunšteková: „Vzdelávací 
program pre školy približuje žiakom 
históriu vývoja náuky o písaní. Deti sa 
na chvíľu prenesú v čase a stanú sa žiak
mi, ktorých učili v škole písať griflíkom 
na  bridlicovú tabuľku alebo pierkom 
namáčaným do  atramentu,“ približuje 
Devínskonovovešťanka Zuzana z  Mú-
zea školstva a pedagogiky. 

Pootvorené dvere už aj pre verejnosť 
Do plánovaného otvorenia Múzea škol-
stva a  pedagogiky pre verejnosť v  pr-
vom štvrťroku 2024 čaká jeho zamest-
nancov ešte veľa práce. Napriek tomu 
múzeum už teraz dáva o  sebe vedieť. 
15. apríla 2023 predstaví napríklad 
verejnosti študentské návrhy revitali-
zácie svojho okolia na výstave s názvom 
Nová tvár? Najlepšie z vystavených ná-
vrhov ocení starosta mestskej časti Dá-
rius Krajčír. Ďalší mesiac sa Múzeum 
školstva a pedagogiky zapojí do podu-
jatia Noc múzeí a  galérií a  pri tejto 
príležitosti sprístupní 13. mája 2023 
výstavu Speváci v  školských laviciach 
o spomienkach vybraných slovenských 
interpretov na školské časy. 

Veľké plány
Priebežne budú pokračovať aj prá-
ce na  zariaďovaní priestorov múzea 
a  na  expozícii o  dejinách slovenského 
školstva a  jej tematickom prepojení 
s  programovou ponukou, ktorá 
po  otvorení múzea pre verejnosť už 
nebude určená iba školám. „Všetci zá
ujemcovia sa od  roku 2024 môžu tešiť 
na  komentované prehliadky, kurátor
ské výklady, workshopy, múzejné obja
vovanie a  tvorenie, kultúrne večery či 
ďalšie zaujímavé podujatia. Veríme, že 
budova, ktorá kedysi slúžila ako škola, 
opäť ožije návštevníkmi, ktorí si k nám 
do  Múzea školstva a  pedagogiky nájdu 
cestu,“ uzatvára Zuzana Kunšteková.                                      

Juraj Vedej
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SKVELÁ ELEGANZA
Tanečná súťažná sezóna sa začala tromi maj-
strovstvami Slovenska, na ktorých dalo o sebe 
vedieť tanečné centrum Eleganza sériou skve-
lých výsledkov. Ako prvé treba spomenúť 
finále Majstrovstiev SR v  10 tancoch. Sean 
Bačiak a  Veronika Vilémová si na  nich ako 
debutanti vo vyššej vekovej kategórii vytan-
covali skvelé 4. miesto. Napriek výbornému 
výkonu skončil na smolnom 7. mieste tanečný 
pár Marko Lachkovič a Miška Špačková, kto-
rým na  postup do  finále chýbal jeden jediný 
krížik zo 110 možných. Nové a  cenné skúse-
nosti získali aj Jonáš Pavelka s  Luciou Pab-
stovou, ktorí sa pretancovali do  štvrťfinále. 
Ešte lepšie sa darilo tanečníkom z centra Ele-
ganza v  kategórii štandardných tancov. Tu 
máme vicemajstrov Slovenska. Marko Lachko-
vič s Miškou Špačkovou získali skvelé 2. miesto 
a  s  ním aj nomináciu na  majstrovstvá sveta. 
Okrem titulu vicemajstra sme si vybojovali aj 
finálové 6. miesto. Ako najmladší z  párov ho 
získali Sean Bačiak a  Veronika Vilémová. Vo 
štvrťfinále tejto prestížnej súťaže skončili Jo-
náš Pavelka s  Luciou Pabstovou (umiestnili 
sa na 16. mieste) a Ondrej Rybiansky s Ninou 
Línerovou (obsadili 20. miesto). Na  majstrov-
stvách Slovenska prvýkrát reprezentovali Ši-
mon a  Soňa Kačeriakovci, ktorým v  kategórii 
Junior 1 patrí 23. miesto. Majstrovskú sezónu 

ukončilo tanečné centrum Eleganza semifiná-
lovým umiestnením tanečníkov Seana a  Ve-
roniky a štvrťfinálovým umiestnením Šimona 
a  Sone na  Majstrovstvách SR v  latinskoame-
rických tancoch. Obrovská vďaka za  úžasné 
výkony patrí rodičom a najmä trénerom taneč-
ných párov – Braňovi Eliášovi, Jane Hradilovej, 
 Fabiovi Belluccimu a  a šéftrénerovi Milanovi 
Bačiakovi.                    

Tanečné centrum Eleganza

CVENG PING PONGU
18. marca 2023 usporiadal stolnotenisový klub 
v Devínskej Novej Vsi turnaj pre neregistrova-
ných hráčov s trvalým pobytom v našej mest-
skej časti. Zúčastnilo sa na ňom 27 súťažiacich. 
„Druhý ročník sa niesol vo veľmi dobrej športo
vej a priateľskej atmosfére,“ spomína organizá-
tor a duša podujatia Gabriel Fratrič. „Kontinui
tu tejto súťaže, ktorú sme pre obyvateľov DNV 
usporadúvali 13 rokov po sebe, narušil koro
navírus. K uskutočneniu turnaja nás viedlo to, 
aby si športovci, ktorí nehrajú súťažne, zahrali 
stolný tenis. A tak to bude aj v nasledujúcich ro
koch.“ Víťazi boli odmenení pohármi, medaila-
mi, vecnými cenami a diplomami. Prvé miesto 
v ženskej kategórii obsadila Erika Moravčíko-
vá, v mužskej kategórii si prvenstvo vybojoval 
Milan Jambor. 

Juraj Mravec

OTVORENÉ NA BUKYHO
Dvere sú zázračný vynález. Pred nami sa zatvárajú ale-
bo otvárajú, niečo pred nami skrývajú, alebo, naopak, 
niečo nám chcú ukázať. 
Tie naše – školské – sa otvorili úplne dokorán, lebo 
30.  marca 2023 chceli ukázať všetkým predškolákom 
a ich rodičom, ktorí prijali pozvanie na deň otvorených 
dverí, čo ich čaká v priestoroch ZŠ na Ulici I. Bukov-
čana 1, keď sa stanú jej žiakmi. Dvere sa otvorili a v pl-
nej paráde predstavili zvedavým návštevníkom pestrý 
život žiakov na prvom stupni základnej školy. Tvorivé 
dielničky umožnili hosťom pozrieť si vyučovanie zá-
kladných predmetov, previedli predškoláčikov cez ta-
jomné krajiny Písmenkovo či Geometrikovo, ukázali 
im, ako sa vstupuje medzi písmenká a čísla. Tie ďalšie 
preniesli budúcich prváčikov do  sveta cudzích jazy-
kov. V iných im zasa predviedli, ako budú ich tvorivé 
ručičky už o pár mesiacov šikovne narábať s papierom, 
lepidlom či s  nožničkami. Obyčajné školské dvere sa 
premenili na čarovné a uviedli deti do sveta poznáva-
nia, učenia, čítania, písania, počítania či tvorenia. Naše 
dvere na „Bukyho“ ukázali deťom, že škola je výborný 
vynález a že jej žiaci sa tešia na všetkých budúcich spo-
lužiakov. 

Soňa Škulová

ŠTYRI KRÁĽOVSTVÁ 
Vo štvrtok 23. marca 2023 sa budúcim prváčikom 
a  ich rodičom otvorili brány Základnej školy na  Uli-
ci Pavla Horova 16. S  hlavnými piliermi vzdelávania 
sa zoznámili v štyroch kráľovstvách, na ktoré sa naša 
škola zmenila počas dňa otvorených dverí. V  Kráľov
stve múdrosti sme deťom hravou formou predstavili, 
ako sa budú učiť anglický a nemecký jazyk. Odtiaľ to 
bolo len na skok do Kráľovstva priateľov Zeme, kde si 
precvičili triedenie odpadu a vymaľovali si zaujímavé 
skameneliny. Vzrušujúca bola aj návšteva v  Kráľov
stve obratnosti, lebo tam mohli deti naplno ukázať, 
čo v  nich je. Testovali sa totiž ich pohybové schop-
nosti a  možnosti pohybových kreácií. Tvorivosť, ale 
iného druhu, dominovala aj v  Kráľovstve šikovnosti, 
kde si deti vyskúšali výrobu náramkov, náhrdelníkov, 
koruniek a zvieratiek z chlpatého drôtika. Obísť toľké 
kráľovstvá im dalo riadne zabrať, a  tak sme budúcich 
prváčikov pohostili výborným čajom a  vlastnoručne 
vyzdobenými keksíkmi v  našom bufete. Za  splnenie 
úloh vo všetkých štyroch kráľovstvách čakala na nich 
na  záver odmena v  podobe medaily s  logom Základ-
nej školy Pavla Horova. Deň otvorených dverí spestril 
aj pekný sprievodný program, ktorý s pani učiteľkami 
pripravili pre budúcich prváčikov žiaci 3. a 4. ročníka. 
Tretiačky sa predstavili s divadielkom ČinČin a diev-
čatá z tretieho a štvrtého ročníka pridali tanec Do školy 
sa tešíme. Pani učiteľky z druhého stupňa nás zabavili 
anglickými a slovenskými pesničkami. Myslíme si, že 
budúcim prváčikom sme pripravili krásne popoludnie 
plné zážitkov, objavov a  zábavy, ktorým sme im dali 
najavo, že sa na  nich v  našej škole už odteraz veľmi 
tešíme. 

Miloš Marko

More lásky si so sebou vzala, hory bolesti
zanechala, prázdno je tam,  

kde znel Tvoj hlas,
spomienka na Teba zostáva v nás.

Piateho apríla uplynie 12 rokov,
čo nás navždy opustila naša mamička,
manželka, babička, dcéra, sestra, teta

a krstná mama
ILDIKÓ AXAMITOVÁ.

Na jej veľkú lásku a dobro nikdy 
nezabudne manžel Miroslav, 

dcéry Lenka a Michaela
a vnúčik Martinko.

S hlbokým zármutkom oznamujeme, 
že dňa 25. marca 2023 nás opustil 

Ing. Bohuslav Bohuš Veber 
vo veku 61 rokov. Spomíname.

Spomienka

ŠKOLA  
AKO JU NEPOZNÁME 

1504/202314 04/2023
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MIESTNY ÚRAD MESTSKÁ 
ČASŤ BRATISLAVA-DEVÍNSKA 
NOVÁ VES
Novoveská 17/A, 843 10 Brati-
slava-Devínska Nová Ves
www.devinskanovaves.sk

15. 4. 2023 o 14.00 h
SAMOVE HRY
Prezentácia dobových kostýmov 
spojená s vystúpením šermia
rov. Tešiť sa môžete na jazdecké 
ukážky na koňoch, kapelu Mega 
Jazz, dobové tance Galthilion, 
lukostreľbu, kapelu Vrbovské 
vŕby a dobové ukážky remesiel. 
Miesto: pod Cyklomostom 
slobody

30. 4. 2023 o 15.00 h
STAVANIE MÁJA
Tradičné stavanie mája so sprie
vodným programom. Vystúpi 
hudobná skupina Trevis, kúzel
ník Peter Šesták, DFS Prvosienka  
DJ.
Miesto: pred bývalou poštou 
v Devínskej Novej Vsi
Zmena programu vyhradená, 
bližšie informácie na webe mest
skej časti.

ISTRA CENTRUM
Hradištná 43, 
841 07 Bratislava-DNV
Tel.: 02/64 77 00 33
info@istracentrum.sk
www.istracentrum.sk

16. 4. 2023 o 17.00 h
LOMIDREVO
Detská divadelná scéna, účinku
je Divadlo na hojdačke. Bábko
vočinoherná 
rozprávka o múdrosti a odvahe 
popretkávaná pesničkami.
Vstupné: 3 €

22. 4. 2023 o 19.00 h
III. TANEČNÝ VEČER 
S BRATISLAVA HOT 
SERENADERS

4. 5. 2023 o 10.00 h
SPOMIENKA  
NA M. R. ŠTEFÁNIKA
Pietna spomienka pri  príležitosti 
104. výročia úmrtia M. R. Štefá
nika.
Miesto: pomník M. R. Štefánika, 
spojnica ulíc Opletalova a Jan
šákova

7. 5. 2023 o 15.00 h
KONCERT KU DŇU MATIEK

Vystúpenie DFS Grbarčieta, DFS 
Kobylka, hosť FS Briežok.
Vstup: voľný

13. 5. 2023 o 16.30 h
NA PROMENÁDE
Podujatie Združenia dychových 
hudieb Slovenska a Istra Centra, 
ktoré podporili Fond na podporu 
umenia, SKF SOZA, ZUŠ na Is
trijskej 22 a Umelci z Istrijskej. 
Účinkujú Istropolis Concert Band 
a Festivalový orchester Brati
slava.
Vstupné: dobrovoľné
 

MÚZEUM KULTÚRY 
CHORVÁTOV 
NA SLOVENSKU

MÚZEUM STAREJ DEVÍNSKEJ
Istrijská 68, 841 07 Bratislava 
Mail: andrej.solar@snm.sk
www.snm.sk/mkchs
Otváracie hodiny:
pondelok: zatvorené
utorok – piatok: 11.00 – 17.00 h
sobota – nedeľa: 12.00 – 17.00 h
Posledný vstup je možný  
o 16.30 h
Každú prvú stredu v mesiaci je 
pre verejnosť vstup zdarma.

Do 26. 5. 2023 
FERDINAND TAKÁČ– KŇAZ, 
SPISOVATEĽ, POLITICKÝ 
VÄZEŇ
Výstava venovaná  jednej 
z najväčších osobností 
Chorvátov na Slovensku,                                              
jezuitovi Ferdinandovi Takáčovi 
pri príležitosti 10. výročia jeho 
úmrtia.

18. 6. – 31. 8. 2022
MÚZEUM ŠKOLSTVA  
A PEDAGOGIKY
Charkovská 1, 841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves  
www.msap.sk

VZDELÁVACIE PROGRAMY
Objednávanie e-mailom na  
adrese programy@cvtisr.sk  
alebo na tel. č. 
+421/917 733 489.
 

TURISTICKÁ 
INFORMAČNÁ 
KANCELÁRIA 

Istrijská 49, 841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves
E-mail: info@tikdnv.sk
www.tikdnv.sk

Otvorené: pondelok – nedeľa  
od 10.00 h do 18.00 h

POŽIČOVŇA BICYKLOV 
Otvorené: pondelok – nedeľa  
od 10.00 h do 18.00 h (od 1. mája 
do 30. septembra 2023)
 

EKOCENTRUM – TIK-DNV
Istrijská 49, 841 07 Bratislava
Devínska Nová Ves
Tel. č.: 0917 164 215

VZDELÁVACIE PROGRAMY 
EKOCENTRA 
Vzdelávacie programy, výučba 
po dohode s lektorkou Natáliou 
Lipovou na adrese  
ekocentrumdnv@gmail.com. 

OZ GAUDETE
Istrijská 15, 841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves 
E-mail: charitadnv@gmail.com
www.devinska.fara.sk

21. 4. 2023 od 10.00 do 12.00 h 
a od 17.00 do 18.00 h
28. 4. 2023 od 10.00 do 12.00 h 
a od 17.00 do 18.00 h
5. 5. 2023 od 10.00 do 12.00 h 
a od 17.00 do 18.00 h
JARNÁ POTRAVINOVÁ 
ZBIERKA
Charita DNV prijíma trvanlivé 
potraviny, drogériový tovar 
a čistiace prostriedky pre rodiny 
s deťmi a ľudí v núdzi.
Miesto: FCentrum, Istrijská 4  
(vo dvore)

FUTBALOVÝ KLUB 
LOKOMOTÍVA 
DEVÍNSKA NOVÁ 
VES 

www.fcldnv.sk
Program zápasov v športovom 
areáli DNV:

29. 4. 2023 od 17.00 h 
LOKOMOTÍVA DNV  –  
FK KARPATY LIMBACH  
(V. LIGA BFZ FUTBALSERVIS – 
22. KOLO)
Miesto: športový areál DNV

7. 5. 2023 od 17.00 h 
LOKOMOTÍVA DNV –  
FC SLOVAN MODRA   
(V. LIGA BFZ FUTBALSERVIS –  

24. KOLO)
Miesto: športový areál DNV

20. 5. 2023 od 17.00 h 
LOKOMOTÍVA DNV –  
TJ ČUNOVO 
 (V. LIGA BFZ FUTBALSERVIS 
– 26. KOLO)
Miesto: športový areál DNV

DENOVA
Eisnerova 25
E-mail: denova@denova.sk
www.denova.sk

6. 5. 2023 od 8.00 do 12.00 h 
BAZÁR – DAJME VECIAM 
DRUHÚ ŠANCU
Zber použitých predmetov z do
mácností, ktoré budú následne 
bezplatne ponúknuté obča
nom  prostredníctvom webovej 
stránky www.denova.sk  alebo 
organizáciám v rámci sociálnej 
siete.
Miesto: zberný dvor, M. Pišúta 5

GOODSPORTS 
INTERNATIONAL 
SLOVENSKO

1. 5. 2023 od 9.30 h 
FLOORBALOVÝ TURNAJ
10.00 – 12.30 h hráči do 15 rokov
13.00 – 16.00 h hráči od 16 rokov
Maximálne 8 tímov v každej 
kategórii s najviac 10 hráčmi 
v tíme.
Povinná registrácia  
do 27. 4. 2023 na adrese 
katarina.mozsiova@gmail.com.
Miesto: telocvičňa ZŠ I. Bukov
čana 3  

13. 5. 20231 od 8.00 do 10.00 h
ZBER KOMUNÁLNEHO 
ODPADU Z DOMÁCNOSTÍ 
S OBSAHOM ŠKODLIVÝCH 
LÁTOK 
Miesto: Istrijská ulica, parkovis
ko pred bývalou poštou

TABLETY PROTI KOMÁROM
do malých vodných plôch 
a nádrží pre obyvateľov  
RODINNÝCH DOMOV.
Tablety si možno bezplatne 
vyzdvihnúť v Turistickej a infor
mačnej kancelárii na Istrijskej 49

v apríli od 9.00 do 17.00 h
a v máji od 10.00 do 18.00 h.

INFOSERVIS


